
 
Ajuntament de Felanitx

ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:1/2020
Caràcter: ordinària.
Convocatòria: primera.
Data: 20 de gener de 2020
Horari: de 20:00 a 23:00 hores.
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

• Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
• Francisco Duarte Barceló, María Gracia González López, Juan Aznar

Hernández i Damiana Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes
Balears.

• Isabel Montero Morán, Miquel Lluís Mestre Mestre i Maria Mesquida
Artigues, pel Bloc per Felanitx-APIB.

• Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
• Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael Rubio Ferrer, Bárbara M. Barceló Pascual i Gloria Cerdá Gayá,
pel Partit Popular.

• Caterina Ramon Bordoi, per Unidas Podemos-Unides Podem.
• Francisco Monserrat Ripoll, de Vox-Baleares.
• Sebastià Galmés Verger, interventor.
• Joan Garcia Cortès, secretari.

1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.

En primer lloc, es veu l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària de dia 16
de desembre de 2019 i, sotmesa a votació, s’aprova per unanimitat.

2.-  EXPEDIENT  3650/2019.  PRESA  DE  POSSESSIÓ  DE  LA  SRA.
CATERINA RAMON BORDOI EN EL CÀRREC DE REGIDORA.

Intervé  el  secretari  per  deixar  constància  que  la  Sra.  Caterina  Ramon
Bordoi, d’Unidas Podemos - Unides Podem, ha presentat les declaracions
d’interessos  de  béns  patrimonials  i  de  causes  d’incompatibilitat,  d’acord
amb l’establert a l’article 75.5 de la Llei 7/1985, reguladora de les bases de
règim local.

A continuació, el batle diu que la Sra. Caterina Ramon Bordoi ha de realitzar
la  promesa  o  el  jurament  d’acatament  a  la  Constitució,  i  així  prendrà
possessió del càrrec de regidora, i li formula la següent pregunta: «Jurau o
prometeu per la vostra consciència i pel vostre honor complir fidelment les
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obligacions  del  càrrec  de  regidora,  amb  lleialtat  al  rei,  i  observar  i  fer
observar la Constitució, com a norma fonamental de l’Estat?»

La  Sra.  Ramon  respon:  «Per  imperatiu  legal  promet  treballar,  sense
renunciar als meus principis ecologistes i feministes, per la justícia social i
per la igualtat de tots i totes.»

El batle li dóna les gràcies.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  li  dóna  la  benvinguda  en  nom  del  Bloc  per
Felanitx.

La Sra. Caterina Ramon agraeix la rebuda. Diu que està a l’oposició, farà
una oposició  responsable,  sempre amb l’ànim d’aportar.  Evidentment,  hi
haurà  crítiques  que  fer,  però,  com ha  dit,  sempre  les  farà  amb  ganes
d’aportar, per tal que aquest Ajuntament funcioni.

La Sra. Catalina Soler dóna la benvinguda a la Sra. Ramon i diu que, ara
que hi haurà més veus feministes a l’oposició, a veure si l’equip de govern
serà  més  sensible  a  voler-les  escoltar.  Tot  i  que  les  crítiques  mai  no
intenten ser destructives, fins avui l’equip de govern ha estat poc receptiu a
les crítiques que se li han fet per part de l’oposició. No són ni feministes, ni
ecologistes, ni tan sols són sensibles amb Felanitx.

El batle dóna la benvinguda a aquesta Sala a la Sra. Ramon. Li desitja sort i
coratge en la funció que comporta representar una part dels ciutadans de
Felanitx.

3.-  EXPEDIENT  1578/2019.  BONIFICACIÓ  DE  L’IMPOST  SOBRE
CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRES.

3.1.-  Proposta  de  bonificació  de  l’impost  sobre  construccions,
instal·lacions i obres.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Gracia González de bonificació de l’impost sobre construccions, instal·lacions
i  obres,  que prèviament ha estat  dictaminada per la  Comissió municipal
informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia 13 de gener de 2020, i
que seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. Atès que en data 14 de maig de 2019, el Sr. +++, en representació del
Consorci de transports de Mallorca, ha presentat una sol·licitud per dur a
terme una construcció i  explotació de cotxera i taller per a autobusos al
polígon industrial  Son Colom de Felanitx,  amb un pressupost  d’execució
material de 1.867.669,28 €.
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2.  Atès  que  en  data  18  de  desembre  de  2019,  sol·licita  la  màxima
bonificació  de  l’impost  sobre  construccions  instal·lacions  i  obres  de  la
llicència abans esmentada per ser un empresa situada dins el  terme de
Felanitx, que es trasllada al polígon industrial d’acord amb l’apartat 2.d) de
l’article 6 de l’Ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre construccions
instal·lacions  i  obres  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  a  més  de  concórrer
circumstàncies socials i de foment de l’ocupació.

Fonaments de dret

1.  L’Ordenança  reguladora  de  l’impost  de  construccions,  instal·lacions  i
obres, al seu article 6.2 de bonificacions, estableix que:

“Gaudiran  d’una  bonificació  fins  al  95  per  cent  de  la  quota,  previ  la
sol·licitud de l’interessat, les construccions, instal·lacions i obres que siguin
declarades pel Ple de l’Ajuntament com d’especial interès o utilitat municipal
per  concórrer  circumstàncies  socials,  culturals,  històric-artístiques  o  de
foment  de  l’ocupació.  El  percentatge  concret  de  bonificació  es  fixarà  al
mateix acord del Ple en funció de les anteriors circumstàncies, amb el vot
favorable de la majoria simple dels seus membres.” 

2.  L’Ordenança  reguladora  de  l’impost  de  construccions,  instal·lacions  i
obres, al seu article 6.1 de bonificacions, disposa que:

“Per a gaudir de les bonificacions regulades en el present article, que són de
caràcter  pregat,  l’interessat  caldrà  que  la  sol·liciti,  prèviament  al
meritament de l’Impost, acompanyant els documents necessaris per la seva
justificació.”

De conformitat amb tot l’anterior, vist l’informe d’intervenció favorable, i
després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió  informativa  d’Economia  i
Assumptes Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del
següent ACORD:

Primer. Declarar  d’especial  interès  i  utilitat  municipal,  per  concórrer
circumstàncies socials i de foment de l’ocupació, les obres consistents en
una construcció i explotació de cotxera i taller per a autobusos al polígon
industrial  Son  Colom de  Felanitx,  objecte  de  la  sol·licitud  d’obra  major
presentada pel Consorci de transports de Mallorca en data 18 de desembre
de 2019.

Segon. Concedir una bonificació del 95 per cent de la quota de l’impost de
construccions,  instal·lacions  i  obres  per  a  les  obres  assenyalades  en
l’apartat anterior, el que suposa una bonificació de 53.228,57 €.»
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3.2.- Votació.

Atès que no hi  ha intervencions,  se sotmet la  proposta a votació  i,  per
unanimitat, s’acorda:

Primer. Declarar  d’especial  interès  i  utilitat  municipal,  per  concórrer
circumstàncies socials i de foment de l’ocupació, les obres consistents en
una construcció i explotació de cotxera i taller per a autobusos al polígon
industrial  Son  Colom de  Felanitx,  objecte  de  la  sol·licitud  d’obra  major
presentada pel Consorci de transports de Mallorca en data 18 de desembre
de 2019.

Segon. Concedir una bonificació del 95 per cent de la quota de l’impost de
construccions, instal·lacions i  obres per les obres senyalades en l’apartat
anterior, el que suposa una bonificació de 53.228,57 €.

4.-  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL.

El batle explica que el Sr.Francisco Monserrat Ripoll, en representació del
Grup  municipal  Vox-Baleares,  ha  presentat  per  registre  d’entrada  dues
mocions. Que atès que no s’han registrat d’entrada en el termini suficient
per  ser  incorporades  a  l’ordre  del  dia,  es  procedirà  a  votar  la  urgència
d’aquestes.  Intervé  seguidament  el  Sr.  Francisco  Monserrat  i  demana al
batle que les incorpori a l’ordre del dia de la pròxima sessió plenària.

Es presenten quatre mocions, dues pel Grup Popular, una pel Grup  Bloc per
Felanitx-APIB, i una pel Pi-Proposta per les Illes Balears.

En aquests moments, el batle anuncia un recés de 5 minuts.

4.1.1.-  Moció  del  Grup Popular  envers  l’ampliació  de l’estació  de
transferència de Campos.

Reiniciada la sessió, la Sra. Catalina Soler exposa la següent moció del Grup
Popular envers l’ampliació de l’estació de transferència de Campos:

«Atès  que  les  empreses  concessionàries  de  la  recollida  selectiva  dels
municipis de la comarca Sud i Llevant de Mallorca tenen sèries dificultats i
problemes  per  descarregar  els  camions  a  l’estació  de  transferència  de
Campos.

Atès  que  les  empreses  concessionàries  de  la  recollida  selectiva  dels
municipis de la comarca Sud i  Llevant de Mallorca a vegades decideixen
anar  a  descarregar  a  Palma  per  l’estat  de  l’estació  de  transferència  de
Campos.
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Atès que l’estació de transferència ha quedat completament obsolet i per
tant,  la  seva  reforma  i  ampliació  és  una  urgent  necessitat  per  aquests
municipis.

Per tot això, des del grup de consellers del Partit Popular, presenta a debat
el següent

                                    ACORD

L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca que autoritzi l’empresa
concessionària  a  realitzar  les  millores  d’ampliació  de  l'estació  de
transferències de Campos.»

4.1.2.- Debat.

El Sr. Miquel Lluís Mestre manifesta que no veu la urgència de la moció.
S’ha de veure amb quines condicions es du a terme això que les empreses
concessionàries decideixin pel seu compte i risc. Creu que és un tema que
han d’estudiar tranquil·lament, perquè els preocupa, però no amb el format
d’aquesta moció.

4.1.3.- Votació de la urgència.

Se sotmet a votació la urgència de la moció i ho fan a favor els 6 membres
del Partit Popular i el de Vox-Baleares, i en contra els 4 del Partit Socialista
de les Illes Balears, els 3 del Bloc per Felanitx, els 2 del Pi-Proposta per les
Illes Balears i Unidas Podemos- Unides Podem. 

En conseqüència, per 7 vots a favor i 10 en contra, no prospera la urgència
de la moció del Grup Popular envers l’ampliació de l’estació de transferència
de Campos .

4.2.1.-  Moció  del  Grup  Popular  per  a  la  millora  de  la  recollida
selectiva i recollida de fracció orgànica.

La Sra. Catalina Soler exposa la següent moció del Grup Popular per a la
millora de la recollida selectiva i recollida de fracció orgànica:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El mes de juny de 2016, finalitzat el contracte i la seva pròrroga, es va
posar  fi  a  les  encomanes  de  gestió  de  recollida  selectiva  que  diferents
ajuntaments tenien amb el Consell de Mallorca. En aquell moment, passant
la gestió i responsabilitat als ajuntaments, sense cap tipus de compensació
econòmica, es va decidir dur a terme un canvi de model i anar cap a la
descentralització  i  l'autogestió  de  la  recollida  selectiva  per  part  dels
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ajuntaments. Per a això es va posar en marxa per part del departament de
Medi  Ambient  del  Consell  de  Mallorca  un  "programa  d'ajuda"  als
ajuntaments per estudiar la situació concreta de cada un d'ells i valorar el
model de gestió. Per aquest programa es van incorporar tres tècnics, un
economista,  un enginyer i  un jurista.  Per  part  del  departament  de Medi
Ambient es va remetre la concreció del model definitiu a la futura aprovació
del Pla Director Sectorial de Residus No Perillosos.

El  mes  de  maig  de  2019  es  va  aprovar  definitivament  el  PDSRNP,
determinant com un dels objectius principals, dins el pla d'actuació de la
recollida selectiva, la implantació de la recollida diferenciada de la fracció
orgànica domiciliària i dels productors singulars a tot el territori i l'increment
de la recollida selectiva dels residus domèstics i de productors singulars i
optimització de les recollides municipals, establint amb caràcter obligatori la
recollida selectiva de FORM per part dels municipis abans del mes de març
de l'any 2021.

No  és  suficient  que es  marqui  una línia  estratègica  i  es  compleixi  amb
l'exigència del desenvolupament normatiu, com és l'aprovació de l'PDSRNP,
amb ambiciosos objectius per a la millora de la recollida selectiva a tots els
municipis  de  Mallorca,  si  això  no  va  acompanyat  de  les  mesures,  els
instruments  i  la  dotació  econòmica  suficient,  perquè  aquests  objectius
puguin ser reals i efectius i no quedin en simples declaracions d'intencions.

És per això que el suport de Consell de Mallorca als ajuntaments ha de ser
real  i  proporcional  als  objectius  marcats  i,  sobretot,  a  les  exigències
establertes.

Per tot això, proposam al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’aprovació dels
següents,

ACORDS

1.- Instar el Consell de Mallorca que mantingui i reforci l'ajuda de l'equip
tècnic  perquè cada Ajuntament  pugui  estudiar,  definir  i  dur  a  terme un
sistema efectiu d'autogestió de recollida selectiva i per a la implantació de la
recollida de FORM, en compliment dels objectius exigits pel PDSRNP i la Llei
de Residus.

2.-  Instar  el  Consell  de  Mallorca  que  estableixi  una  línia  d'ajudes
econòmiques als ajuntaments per sufragar les despeses i  inversions que
han  de  dur  a  terme  per  a  un  servei  òptim  de  recollida  selectiva,  com
campanyes  de  comunicació  i  sensibilització  ambiental,  adquisició  de
material,  contenidors  i  poals  específics,  transport...,  així  com  per  a  la
implantació de la recollida selectiva de fracció orgànica.»

Intervé novament la Sra. Catalina Soler i manifesta que voldria no haver de
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presentar  aquesta  moció,  perquè  això  voldria  dir  que  Felanitx  és   un
municipi  com els  que surten als  diaris  que diuen que el  govern destina
580.000 € a la millora de gestió de residus. Però Felanitx no hi és, Felanitx
està  a  la  coa  de  la  gestió  de  residus.  No  té  deixalleria,  no  té  àrees
d’aportació ni a Cas Concos ni a s’Horta i estam molt lluny del que és la
recollida  selectiva  i  la  recollida  porta  a  porta.  Presenten  aquesta  moció
perquè el Consell tengui una implicació directa, que doni suport tècnic per
un costat i per l’altre una aportació econòmica per poder actualitzar tots
aquests temes.

4.2.2.- Debat.

El Sr. Miquel Lluís Mestre manifesta la seva conformitat amb la majoria de
coses que ha dit la Sra. Soler. Diu que es va enrere perquè s'arrosseguen
uns contractes de recollida que vénen de fa molt de temps, que intentaran
per  tots  els  mitjans  no  haver  de  prorrogar,  perquè això  voldrà  dir  que
podran implementar, des del primer moment, la recollida porta a porta. No
està  d’acord  amb  l’afirmació  que  s’Horta  i  Cas  Concos  no  tenen  àrea
d’aportació, perquè en tenen. El que no tenen és punt verd. Quant a la
moció,  manifesta  que  tota  ajuda  serà  bona,  perquè  ajuda  tècnica  se'n
necessita i econòmica també. És cert que el Consell tendrà línia per a les
actuacions del Pacte de batles i batlesses contra el canvi climàtic. Recorda
també  que  el  Consell  té  una  línia  de  subvencions  per  a  inversions
sostenibles. Anuncia que votaran a favor la urgència i dels dos punts de la
moció.

4.2.3.- Votació de la urgència.

Sotmesa a votació la urgència de la moció és aprovada per unanimitat.

4.2.4.- Votació del fons de la moció.

Se sotmet a votació el fons de la moció i, per unanimitat, s’acorda: 

1.- Instar el Consell de Mallorca que mantingui i reforci l'ajuda de l'equip
tècnic  perquè cada Ajuntament  pugui  estudiar,  definir  i  dur  a  terme un
sistema efectiu d'autogestió de recollida selectiva i per a la implantació de la
recollida de FORM, en compliment dels objectius exigits pel PDSRNP i la Llei
de Residus.

2.-  Instar  el  Consell  de  Mallorca  que  estableixi  una  línia  d'ajudes
econòmiques als ajuntaments per sufragar les despeses i  inversions que
han  de  dur  a  terme  per  a  un  servei  òptim  de  recollida  selectiva,  com
campanyes  de  comunicació  i  sensibilització  ambiental,  adquisició  de
material,  contenidors  i  poals  específics,  transport...,  així  com  per  a  la
implantació de la recollida selectiva de fracció orgànica.
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4.3.1.-  Moció  del  Bloc  per  Felanitx-APIB  per  instar  el  Govern
Espanyol  a respectar  les resolucions i  sentències del  Tribunal  de
Justícia de la Unió Europea.

Acte  seguit,  el  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre,  en  representació  del  Bloc  per
Felanitx-APIB, presenta la següent moció per instar el Govern espanyol  a
respectar  les resolucions i  sentències del  Tribunal  de Justícia  de la  Unió
Europea:

«El Tribunal de Justícia de la Unió Europea (TJUE) és una institució de la
Unió Europea que compleix la funció d’òrgan de control del Dret comunitari
europeu,  i  que  es  caracteritza  per  la  seva  naturalesa  judicial  i
supranacional. Aquest Tribunal té com a funció garantir que la legislació de
la UE s’interpreti i s’apliqui de la mateixa manera en cada un dels països
membres.

Les resolucions del TJUE tenen caràcter vinculant en els Estats membres de
la UE i garanteixen un ordenament jurídic propi que es veu assistit i aplicat
també pels sistemes jurídics nacionals.

La  sentencia  del  Tribunal  en  data  19  de  desembre  de  2019  sobre  la
immunitat d’Oriol Junqueras ha desfermat una allau de crítiques en contra
del TJUE i dels principis de la Unió Europea, arribant a l’extrem que alguns
partits  i  moviments  polítics  promoguin  la  sortida  d’Espanya  de  la  Unió
Europea.

Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l’Ajuntament de Felanitx
que s’aprovi el següent

                                            ACORD

L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de l’Estat Espanyol a respectar les
resolucions i sentències del Tribunal de Justícia de la Unió Europea, per tal
de garantir la convivència i la seguretat jurídica entre els Estats membres
de la Unió.»

4.3.2.- Debat.

La Sra. Melania Mesquida anuncia que el Pi votarà a favor de la urgència,
però  s’abstendrà  en  el  fons  de  la  moció,  perquè  consideren  que  els
membres del Consistori hi són per debatre temes que afecten directament o
indirectament els felanitxers, i no temes que afecten el Govern espanyol i la
justícia en sí. Consideren que és urgent el contingut de la moció, ja que les
resolucions de la Unió Europea són directament executables i entenen que
per als  membres del  Bloc és interessant saber què passarà en un futur
pròxim.
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4.3.3 Votació de la urgència

Sotmesa a votació la urgència de la moció, s’aprova per majoria de 10 vots
a favor (4 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 d’Unides Podem), 6 abstencions del
Partit Popular i 1 vot en contra de Vox-Actua Baleares.

4.3.4.- Votació del fons de la moció.

Sotmès a votació el fons de la moció, s’obtenen 8 vots a favor (4 del Partit
Socialista  de les Illes Balears,  3 del  Bloc per  Felanitx-APIB i  1  d’Unides
Podem), 8 abstencions (6 del Partit Popular i 2 del Pi-Proposta per les Illes)
i 1 en contra de Vox-Actua Baleares.

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de l’Estat Espanyol a respectar les
resolucions i sentències del Tribunal de Justícia de la Unió Europea, per tal
de garantir la convivència i la seguretat jurídica entre els Estats membres
de la Unió.

4.4.1.-  Moció del  Pi-Proposta per les Illes Balears per derogar la
normativa  que  impedeix  als  ens  locals  invertir  superàvit  i
compensació pels costs generals dels depòsits derivats del mateix .

La Sra. Melania Mesquida presenta, en representació del Pi-Proposta per les
Illes Balears, la següent moció per derogar la normativa que impedeix als
ens locals invertir superàvit i compensació pels costs generals dels depòsits
derivats del mateix:

“ANTECEDENTS

La Llei Orgànica 2/2012 d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera
i la Llei 27/2013 de racionalització i sostenibilitat de l'administració local han
suposat pels ajuntaments i ens locals, entre altres coses, la imposició d'un
límit de dèficit públic,  un límit de deute i  una regla de sostre de
despesa. Aquestes mesures es varen adoptar en un moment d'una crisi
econòmica i financera de primera magnitud que requeria intentar contenir el
dèficit de totes les administracions públiques. 

El manteniment al llarg dels anys d'aquestes normes i regles ha provocat,
en un primer moment, el  sanejament dels ajuntaments que ja fa uns
quants anys que acaben els exercicis pressupostaris amb superàvit. 

En segon lloc, ha esdevingut una important reducció del seu deute, fins al
punt que molts d'ajuntaments han amortitzat anticipadament tot el deute
que tenien i en aquests moments estan totalment sanejats. 
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I en tercer lloc,  aquestes normes i  regles han provocat que molts d'ens
locals  s'hagin  vist  obligats  a  acumular  doblers  i  més  doblers  a  les
entitats financeres sense poder-los invertir en les necessitats de les
ciutats i pobles tot i ser administracions plenament sanejades. Així, molts
dels tributs que paguen els ciutadans serveixen únicament per engreixar els
comptes oberts pels ajuntaments a bancs i caixes. En el cas de les Illes
Balears es calcula que els ajuntaments tenen estalviats als bancs i caixes
prop d’uns 600 milions d'euros. 

Si aquesta situació ja és prou injusta des del moment que no té sentit que
una administració totalment sanejada financerament no pugui invertir els
recursos econòmics recaptats en benefici de l'interès general aconseguint
millorar els serveis públics i les infraestructures, la situació ha empitjorat
pel fet que els tipus d'interès i la política monetària europea han fet que els
doblers no tinguin valor en el sentit que les entitats financeres no paguen
gairebé cap interès perquè se'ls hi dipositin doblers, de fet, ja s'ha arribat al
cas extrem que les entitats financeres en lloc de pagar el que fan és cobrar
per dipositar-hi doblers i estalvis. 

Per tant, hem arribat a l’absurda situació que no només els ajuntaments
sanejats no poden invertir els seus recursos i estalvis, sinó que resulta que
acumular  els  doblers  els  hi  suposarà  un  cost  econòmic.  És  del  tot
paradigmàtic el cas de l'Ajuntament d'Alcúdia, que a més d’haver de tenir al
banc i sense poder utilitzar més de 87 milions d'euros,  a sobre, tenir-los
allà dipositats li costarà l'any 2020 uns 400.000 euros en benefici de les
entitats bancàries. 

Per  tot  el  que  s'ha  exposat,  proposem  al  PLE  de  l’AJUNTAMENT  DE
FELANITX l'adopció dels següents

ACORDS

Primer. Instar el Govern de l'Estat a impulsar de forma immediata, en el
termini màxim de tres mesos des de la seva constitució, la derogació de
les normes i regles que impedeixen als ens locals i ajuntaments sanejats
gastar els doblers acumulats a les entitats financeres. 

Segon. Instar el  Govern de l'Estat a impulsar mecanismes econòmics de
compensació  per  cobrir  els   costs  que  puguin  tenir  o  hagin  tingut  els
ajuntaments  i  ens  locals  per  haver  d'acumular  doblers  a  les  entitats
financeres a conseqüència de les normes d'estabilitat pressupostària i regla
de despesa, procedint a retornar íntegrament tots els doblers que hagin
hagut de pagar a operadors econòmics per tenir-hi dipòsits derivats dels
superàvits.”



 
Ajuntament de Felanitx

4.4.2.- Debat.

El Sr. Miquel Lluís Mestre diu que el Bloc votarà a favor d’aquesta moció.
Estan  d’acord  amb  la  seva  argumentació  i  pensen  que  no  són  els
ajuntaments  els  que  han  de  mantenir  a  retxa  el  dèficit  de  l’estabilitat
pressupostària de l’Estat. Troben que aquesta norma s’hauria de derogar, ja
que  l’Estat  ha  de  cercar  uns  altres  mecanismes  per  cobrir  els  seus
problemes d’estabilitat pressupostària.

El Sr. Duarte anuncia que el Partit Socialista també votarà a favor de la
moció.  De  fet,  s’assembla  molt  a  altres  mocions  presentades  aquests
darrers anys a aquest Ajuntament, a les quals el Partit Socialista sempre hi
ha votat a favor. Creuen necessari que aquestes dues lleis es deroguin i
deixin llibertat als ajuntaments per poder disposar dels seus estalvis.

La Sra. Soler proposa, en representació del seu grup, que a l’acord Primer
de la moció se substitueixi la paraula «derogació» per «flexibilització de la
regla de despesa», i deixaria clar en el primer punt que només ha de ser
per  a  aquells  ens  locals  i  ajuntaments  que tenguin  deute  zero.  A  més,
afegirien un punt que seria que la  flexibilització  de la  regla de despesa
també ha de permetre baixar els imposts municipals, no només ha de servir
per  incrementar  la  despesa.  Conclou  la  seva  intervenció  dient  que  si
s’accepten aquests canvis hi votaran a favor.

Intervé la Sra. Melania Mesquida i explica que el Pi es manté queaquestes
lleis han de ser derogades. Quant al fet que els ajuntaments han de tenir
deute zero, explica que el Pi en tot moment parla d’ajuntament sanejats.

4.4.3.- Votació de la urgència.

Sotmesa a votació la urgència de la moció, és aprovada per 10 vots a favor
(4 del Partit Socialista, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes
i 1 d’Unides Podem)  i 7 abstencions (6 del Partit Popular i 1 de Vox-Actua
Balears)

4.4.4.- Votació del fons de la moció.

Sotmès a votació el fons de la moció, per majoria d’11 vots a favor (4 del
Partit Socialista, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
d’Unides  Podem  i  1  de  Vox-Actua  Balears),  i  6  abstencions  del  Partit
Popular, s’acorda:

Primer. Instar el Govern de l'Estat a impulsar de forma immediata, en el
termini màxim de tres mesos des de la seva constitució, la derogació de
les normes i regles que impedeixen als ens locals i ajuntaments sanejats
gastar els doblers acumulats a les entitats financeres. 
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Segon. Instar el  Govern de l'Estat a impulsar mecanismes econòmics de
compensació  per  cobrir  els   costs  que  puguin  tenir  o  hagin  tingut  els
ajuntaments  i  ens  locals  per  haver  d'acumular  doblers  a  les  entitats
financeres a conseqüència de les normes d'estabilitat pressupostària i regla
de despesa, procedint a retornar íntegrament tots els doblers que hagin
hagut de pagar a operadors econòmics per tenir-hi dipòsits derivats dels
superàvits.

5.-  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA.

Es dóna compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van des de
la 2019-1376 fins a la 2019-1450 i des de la 2020-1 fins a la 2020-153, i
els presents en queden assabentats.

6.- PRECS I PREGUNTES.

6.1.-  Donar  compte  de  les  respostes  donades  a  les   preguntes
formulades  pel  Partit  Popular  en  la  darrera  sessió  plenària,  i
presentades per escrit.

A  continuació,  el  batle  dóna  compte  de  les  respostes  donades  a  les
preguntes  formulades  pel  Partit  Popular  en  la  darrera  sessió  plenària,  i
presentades per escrit:

1.- Quan ens entregaran l’informe de festes?

L’encarregat a sol·licitar informes és el batle, no l’oposició. Tot i així, volem
recordar que tots els regidors tenen accés a les despeses, factures, estat
d’execució  del  pressupost,  etc.,  i  que com ja han fet  altres vegades,  el
departament d’Intervenció li facilitara tota la informació sol·licitada tal i com
s’ha fet fins ara.

2.- Què pensau fer amb el circuit de Son Matamoros i el «motocross»?

La  passada  legislatura  ens  varem  trobar  a  l´ajuntament  un  projecte
faraònic  per  al  circuit  totalment  irrealitzable  per  un  ajuntament  com el
nostre. També varem trobar el d’una pista d´atletisme també irrealitzable
no només econòmicament si no físicament, projectes que han quedat dins
un  calaix  fets  a  correcuita  amb  els  doblers  de  tots  els  felanitxers  i
felanitxeres simplement per guanyar vots.

Idò bé,  no hem aturat  de fer  passes  per  aconseguir  legalitzar  el  circuit
adaptant el projecte a la realitat per aconseguir legalitzar les instal·lacions.
Molta tasca administrativa de permisos, llicències, però també amb inversió
com amb el tancament del perímetre d´una part del circuit. Tenim tota una
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sèrie d´actuacions que anirem fent a mesura que poguem, conscients de les
nostres obligacions però també de les nostres limitacions.

3.- Ja teniu l’informe de circulació del carrer Cavall Marí?

No, no el tenim. De totes maneres es revisaran els senyals i es posaran de
limitació de velocitat i es faran controls periòdics de velocitat amb radars.

De totes maneres, és necessari fer un estudi de mobilitat de tot el municipi,
encara que deu ser molt costós econòmicament xerrant, però crec que és
molt necessari. Valorarem aquesta opció i començaré a fer feina en aquest
sentit. Es revisaran els estudis de mobilitat que ja s’hagin fet a la Casa, si
s’han  fet,  per  tècnics  habilitats,i,  que  supòs  es  farà  en  varis  exercicis,
s'adaptaran a les noves situacions o se’n farà un altre de nou.

4.- Quantes infraccions heu obert de locals convertits en habitatges? Molta
publicitat, però quants expedients heu obert?

A  dia  d´avui  no  es  pot  determinar  el  nombre  d’expedients  d’infracció
urbanística per canvi d’ús que s´han iniciat des del mes de novembre de
2019, no tenim estadístiques. Hem de destacar que es tracta d’una mesura
en la que han d’intervenir diferents àrees d’aquest ajuntament pel que ens
trobam en una fase inicial  de coordinació dels diferents agents que han
d’intervenir.

Per altre part, si es del seu interès tenir dades més concretes, aquestes es
facilitaran una vegada es quantifiquin. En aquest sentit, indicar que té a la
seva disposició, així com a la disposició de tots els ciutadans del terme, el
departament d’Urbanisme per fer totes les consultes necessàries.  

5.- A què es deu que hagueu decidit aparcament semestral al carrer Nord i
Tauler de Portocolom?

Ja a la passada legislatura es va decidir l’aparcament semestral al carrer
Mossèn Tauler a la banda que va del carrer s’Algar al carrer Centre.

Quedava pendent ordenar el tram que va de C/ S'Algar al C/Àncora, que
normalment sempre s’aparca a la mateixa banda. I crec que per equitat
s’ha d'aparcar  de forma alternativa a les  dues bandes.  I  al  carrer  Nord
també ens hem trobat amb els  mateixos o semblants problemes que al
carrer Mossèn Tauler.

Està  prohibit  aparcar  sobre  la  voravia,  així  el  resa  l'article  94.2  c)  del
Reglament General de circulació, i en aquests carrers s'aparca o aparcava,
en el cas de Mossèn Tauler, sobre la voravia o de mala manera. Però si
aparquen bé, és a dir, sota la voravia, els cotxes que circulen no hi caben i
encara aparcant sobre la voravia, moltes vegades, el camió dels fems, el
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camió de l’aigua, de serveis, el del butà, etc ... no poden passar, ocasionant
perjudicis als veïns. A més, si s’aparca damunt les voravies, es perjudica les
persones amb mobilitat reduïda, qui van en cadires de rodes, persones que
empenyen un carret de bebès o de la compra, i  fem malbé a la pròpia
voravia.

Fins  que no tinguem un estudi  de  mobilitat  de  la  zona,  hem optat  per
l’aparcament  semestral,  així  solucionam el  problema  circulatori,  tant  de
cotxes com de vianants a aquests carrers.

Hem decidit fer el canvi als mesos de febrer i agost, ja que es costum a
aquesta zona que als mesos d’estiu els veïnats surtin al carrer a prendre la
fresca,  i  d’aquesta  forma,  cada  banda  tendrà  un  mes  d’estiu  lliure  de
cotxes.

6.-  Què pensau fer amb l’ordenança de renou després de l’escrit entrat per
la Federació Hotelera de Mallorca referent a Andratx?

Com  bé  saben  vostès,  dins  el  pla  normatiu  d'aquest  any  portem  la
modificació de l'ordenança de renous i evidentment tindrem en compte no
només el presentat per la Federació Hotelera de Mallorca sinó també les
queixes presentades pels veïns, pel que fa als renous que produeixen els
hotels.  A  l’hora  de  modificar  l'ordenança  de  renous  s'intentarà  tenir  en
compte tots els aspectes de la convivència ciutadana i cercar el millor tant
per  al  ciutadà  com per  al  turista  i  oferta  turística.  No  oblidem en  cap
moment que part del municipi té una gran afluència turística i hi ha una
important zona hotelera (Portocolom i Cala Ferrera).

7.- Quan pensau arreglar els clots del carrer Cànaves?

El carrer Cànaves és un dels que necessiten actuacions com molts d´altres.
Tenim un estudi de la realitat dels carrers del nostre municipi, sabem que
molts necessiten actuacions i  anam fent aquestes,  prioritzant segons els
criteris dels nostres operaris, que són els que coneixen de primera ma la
realitat.

8.- Sabeu que quan plou el poliesportiu de Portocolom s’omple d’aigua?

Si,  ja  vàrem fer  les  primeres  actuacions  als  terrats  dels  vestidors  i  de
l’entrada del  recinte.  Queda pendent  una actuació  a  dues  baixants  dels
desaigües de la pista.

9.- Quines gestions heu fet amb la Conselleria d’Educació per arreglar el
problema de les goteres de Formació Professional de l’Institut de Felanitx?
Nosaltres vos proposam que arribeu a un conveni, ho arregli l’Ajuntament i
ho pagui la Conselleria.



 
Ajuntament de Felanitx

S'ha fet una intervenció per part de la Conselleria pendent de si realment se
soluciona el problema, tot i que es preveu fer una reparació general a tot el
sostre.  Això  es  faria  a  l'estiu  perquè  és  una  feina  llarga.  

10.- Es por saber per què pagau lloguer a l’institut de Felanitx per fer les
escoletes d’estiu? A qui pagau? Pensau seguir pagant o canviareu de lloc?

No és el primer any que es fa aquest pagament. L’edifici  de l’institut és
propietat de la Conselleria, no és propietat de l’Ajuntament. El motiu pel
qual és la dificultat per realitzar les escoletes d’estiu al poliesportiu a caus
de la seva afluència d’usuaris durant els mesos d’estiu, així com també la
complicació que suposa compartir espais amb dues activitats completament
distintes. De cara al proper estiu, s’estudiarà un canvi d’ubicació o retorn al
poliesportiu.

11.- Ens pot explicar el Sr.Duarte de l’inici de l’expedient del Departament
de Cultura del Consell de la pèrdua del cobrament de dues subvencions?

La subvenció destinada a arxius municipals fou denegada perquè la factura
del trasllat de tot l’arxiu històric des de la biblioteca a l’Arxiu Municipal per
part d’una empresa externa no es correspon al concepte de subvenció. Des
de la regidoria d’arxius sabíem del primer moment que possiblement no
seria acceptada aquesta factura, i encara així ho vàrem sol·licitar per si de
cas.

La segona subvenció, per equipaments a la sala d’exposicions de la Casa de
Cultura, ha estat denegada per no haver assolit la despesa que inicialment
es va preveure, i no realitzar-se.

12.- Sabeu que als vestidors de s’Horta hi ha goteres? Què pensau fer?

Si,  els tècnics d´Urbanisme ja han anat al  camp i  detectat filtracions al
terrat.  Estam  pendents  de  pressupost  per  veure  quina  és  la  millor
alternativa per solucionar el problema.

13.-  Heu iniciat  la  rescissió  del  contracte  de  gestió  de  les  escoletes  de
Felanitx i Cas Concos. Què pensau fer?

Les escoletes ja estan licitades pendents d'adjudicar, i mentrestant les atén
l’empresa que va quedar segona a la darrera licitació.

14.-  Com pensau gestionar la  carpa de Cap d’Any? Per quin motiu  s’ha
oferit un empresari de Valldemossa?

L’Ajuntament com porta 4 anys fent, segueix mantenint la seva voluntat en
celebrar la carpa de Cap d’Any a Portocolom i que per primera vegada es va
celebrar el 2015. Després de fer propostes a diferents col·lectius felantixers
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per poder-la organitzar sense obtenir una resposta afirmativa, i com una
empresa va sol·licitar la seva organització, es va decidir que fos aquesta
mateixa, ja que va ser l'única interessada en organitzar-la. Va incloure dins
la seva proposta la gestió de barres, així com també la contractació de Djs
felanitxers i un de renom a les Illes. 

15.- Ens podeu explicar el nou nomenament d’un oficial interí a la Policia
Local?

Hem decidit nomenar un oficial interí a la Policia Local, no només perquè
estem realitzant una reestructuració en el departament de la Policia, sinó
per cobrir la plaça d’oficial que mos havia quedat vacant, a causa que un
oficial va passar a segona activitat amb destí.

6.2 Precs i preguntes

6.2.1 Fanals a la plaça Mn. Cosme Bauçà.

La Sra. Caterina Ramon (Unides Podem) diu que li han arribat queixes dels
veïnats de la plaça Mn. Cosme Bauçà respecte que els fanals són molt alts i
no els deixen dormir. Demana si n’estan assabentats i si els poden donar
alguna solució.

El Sr. Miquel Lluís Mestre contesta que aquesta queixa li consta. Explica que
han intentat abaixar i reduir l’angle del llum del fanal d’enmig de la plaça.
No li constava que la queixa encara persistís, però la recull i ho tornaran
mirar.

6.3. Llums de Nadal.

La Sra. Caterina Ramon demana si és necessari tenir els llums de Nadal
encesos tants dies, i si és possible apagar-los a una hora determinada de la
nit, perquè també molesten els veïns.

El Sr. Miquel Lluís Mestre reconeix que, efectivament, han estat encesos
més dies dels desitjables i procuraran que no es torni a repetir. Una de les
millores per a l’any que ve serà que la il·luminació de Nadal s’apagui a una
hora determinada i raonable, no com ara que va amb el mateix horari que
l’enllumenat públic, que és un absurd econòmic i de contaminació lumínica.

6.4. Canalització de l’aigua del carrer Son Morei cap al carrer de ses
Eres.

La Sra. Caterina Ramon diu que fa uns quants mesos es va fer una reunió
amb el batle, els veïnats del barri de ses Eres i un tècnic de Sant Llorenç on
es va presentar una sèrie de documentació per la necessitat de canalitzar
l’aigua que ve del carrer de Son Morei cap al de ses Eres, ja que només hi
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ha  un  embornal  que  és  absolutament  insuficient.  Demana  si  s’ha  fet
qualque cosa.

El batle contesta que està dins les possibles actuacions del departament
d’Urbanisme, perquè es va constatar que hi ha un problema, que no està
resolt, però sí que està present dins les previsions.

6.5. Problemes de circulació al carrer Son Morei.

La  Sra.  Ramon  diu  que  al  carrer  Son  Morei  també  hi  ha  una  altra
problemàtica, perquè hi ha una escoleta i és la via principal d’accés a una
escola d’ESO. Hi passen molts de nins, els cotxes hi volten des del carrer de
ses Eres a gran velocitat i hi ha molt de perill. Per altra banda, tampoc no hi
ha voravies i  la gent s’ha de posar damunt els portals.  Demana si  s’ha
pensat poder solucionar aquests problemes. 

El batle contesta que està clar que la situació requereix un estudi de tota la
problemàtica, tant d’embornals com de circulació.

6.6. Sancions a l’empresa concessionària de la recollida de fems.

La  Sra.  Caterina  Ramon  diu  que  ha  sortit  en  premsa  les  sancions  a
l’empresa  concessionària  de  la  recollida  de  fems.  Demana  quina  és  la
propera passa, i si hi ha una solució a curt termini.

El Sr. Miquel Lluís Mestre explica que  el que fan ara és iniciar l’expedient
sancionador en base a la recollida deficitària de la recollida selectiva durant
els dies de Nadal. S’elaboren els informes corresponents i, a partir d’aquests
informes,  es  proposarà  la  sanció  que  s'adeqüi.  Aquesta  és  la  mesura
correctiva. Amb el contracte que ara hi ha en vigor, el que es pot fer a curt
termini, és mantenir-se molt vigilants, i l’any que ve, que és quan acaba
aquest  contracte,  abordar  molt  seriosament  la  recollida  porta  a  porta  i
trobar una solució al tema dels iglús. A dia d’avui, s’estudia.

6.7. Neteja dels carrers.

La Sra. Caterina Ramon assegura que la neteja dels carrers és ineficaç. Les
màquines  agranadores  tiren  la  pols  dins  les  cases.  Demana  si  s’han
plantejat la possibilitat de netejar amb aigua, com fan a altres pobles.

El  Sr.  Mestre  contesta  que,  en  casos  puntuals  i  en  problemàtiques
concretes, sí que és recomanable la neteja amb aigua a pressió, fins i tot
amb aigua calenta. Els consta que la màquina agranadora no fa tot el net
que hauria de fer, i hauran de pensar, dins el marc del contracte de neteja
viària,  com es pot millorar. Diu que es compromet a dur una proposta a la
pròxima plenària.
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6.8. Imatge corporativa.

La  Sra.  Caterina  Ramon manifesta  que  la  regidoria  d’Igualtat  ha  tret  a
concurs  la  imatge  corporativa.  Diu  que,  per  a  Unides  Podem,  aquesta
regidoria és molt important i consideren que no hauria de ser una regidoria
aïllada, sinó una àrea transversal a totes les regidories. Pensen que és un
error treure a concurs una imatge corporativa, ja que la societat encara no
té el suficient coneixement, ni està suficientment preparada per a aquest
tema com per treure un concurs obert a majors d’edat i a escoles. Entén
que, per una banda, hi ha el tema de la conscienciació, però creu que un
tema tan important com és una imatge corporativa, hauria d’estar feta per
professionals seguint unes línies dirigides des de la regidoria. Li agradaria
saber qui seran els jurats i si tendran els criteris suficients.

La Sra. Maria Mesquida explica que, juntament amb la comissió d’Igualtat,
han d’acabar de definir quins seran els membres del jurat, però hi haurà
gent de l’Administració autonòmica i entesos en disseny i publicitat .

6.9. Adquisició d’un solar dins el nucli urbà.

El Sr. Pedro Acosta  diu que fa uns quants anys es parla de l’adquisició d’un
solar dins el nucli urbà, concretament del carrer de s’Aigo. Que el concurs
ha quedat desert. Demana què ha passat.

El  batle contesta que es va treure un concurs per trobar un solar en el
centre de Felanitx, al qual s’hi podia presentar qualsevol que tengués una
propietat que complís els requisits. Varen quedar sorpresos que l’entitat que
havia  fet  propostes  de  venda  a  l’Ajuntament  no  presentàs  cap  oferta.
Conclou dient que se seguirà fent feina per poder adquirir aquest solar en
concret i, si no, s’analitzaran més propostes.

6.10. Solar a la carretera de Campos.

El Sr. Pedro Acosta demana si s’han plantejat adquirir el solar que hi ha a
l’entrada a Felanitx per la carretera de Campos, si bé no per substituir-ho
pel solar dins nucli urbà, sinó perquè no estaria de més, ja que pareix que
comprar-ho dins el poble anirà per llarg.

El batle contesta que no deixaran de banda l’adquisició d’un solar dins la
població, perquè és un compromís dels grups de l’equip de govern. Quant al
solar de la carretera de Campos, la informació que tenen respecte de la
propietat és que és molt complex poder arribar a trobar un intermediari per
fer la compra. En aquests moments estudien de quina manera es podria fer,
si mitjançant una expropiació, o d’una altra manera.

6.11. Obertura del carrer Roca d’en Boira.
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El Sr. Acosta diu que els estranya que obrin el carrer Roca d’en Boira per
posar-hi el gas si tenen avançat el projecte de reparació d’aquest carrer.
Obrir ara per al  gas i d’aquí a uns mesos tornin obrir el carrer per posar-ho
com toca, suposa molèsties per als veïns. Demana si no ho podrien haver
gestionat d’una altra manera, i que el gas hagués esperat.

El batle diu que suposa que l’obra del gas es va projectar sense preveure
l’execució de l’obra de l’Ajuntament.

6.12. Preu per a la compra d’un solar per a una escola nova.

La Sra. Catalina Soler diu que a la Junta de Govern de la setmana passada
es va aprovar el plec de condicions per a l’adquisició d’un solar per a una
escola nova. Han vist que el preu dins rústic és de 30 €/m. Demana en què
es basen per posar aquest preu dins rústic.

El batle contesta que per l’informe de valoració dels tècnics de l’Ajuntament.

6.13. Ofertes per a la venda de solars per a una escola nova.

La Sra. Catalina Soler demana al batle si és cert que la Sra. Montero ha
anat  a  fer  oferiments  a  membres  del  seu  partit  perquè  es  presentin  a
aquest concurs.

El batle contesta que no ho sap.

La Sra. Montero manifesta que el batle no ho sap, però ella sí. Afirma que
no ha anat a demanar ni a oferir res. És cert que gent propera al seu partit
sí que s’ha interessat i ha demanat informació.

La Sra. Soler replica que, si el grup de l’oposició no té dret a la informació,
ningú del partit de la Sra. Montero té dret a cap tipus d’informació, perquè
el plec de condicions encara no ha sortit publicat en el BOCAIB.

La  Sra.  Montero  explica  que,  quan  diu  informació,  no  es  refereix  ni  a
informació de preus, ni de res. Simplement li han demanat si l’Ajuntament
cercava un solar. Aquesta és tota la informació que ha donat.

6.14. Gestions amb la propietat de Can Llevadora.

El Sr. Rafael Rubio  demana si s’ha fet alguna gestió amb la propietat de
Can Llevadora, que està a la venda.

El batle contesta que no. Que fins a dia d’avui no s’han fet més passes al
respecte. Es manté en la seva afirmació que és una inversió en patrimoni
per a l’Ajuntament molt important, però veu molt difícil que el pressupost
municipal, per ell tot sol, pugui assumir aquesta compra. Li agradaria tenir
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una disposició de crèdit suficient. Per exemple, seria una bona opció si la llei
Montoro desaparegués.

6.15. Dedicació exclusiva del Sr. Miquel Lluís Mestre.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  si  el  batle  pot  explicar  per  què  els  va
enganar quan, a la primera plenària, va dir que el Sr. Mestre deixaria el seu
càrrec en el Consell.

El batle contesta que en aquell moment es va referir que el Sr. Mestre no
prendria possessió de la seva dedicació  exclusiva fins que no fos cessat,
perquè era així. El que ha canviat, que no és que el faci a ell mentider, és
que el Sr. Mestre continua al seu lloc, i aprofita per donar-li l’enhorabona
per la confiança que han dipositat en ell. Per tant, si el que preocupa a la
Sra. Soler és si el Sr. Mestre tendrà o no dedicació exclusiva, li diu que
l’equip de govern, a dia d’avui, no ha tractat aquest tema. El que sí que pot
dir és que el Sr. Mestre, en cap moment, no ha reduït la seva activitat per
dur a terme les seves funcions.

6.16. Possibilitat de reorganitzar l’equip de govern.

La Sra. Catalina Soler afirma que no dubta de la capacitat del Sr. Mestre.
Però que té dedicació exclusiva en el Consell de Mallorca, la qual cosa vol
dir que només pot venir a l’Ajuntament els dies que tengui Junta de Govern
i  res  més.  La  resta  de  dies  ha  d’estar  en  el  Consell  de  Mallorca  amb
dedicació exclusiva. Demana al batle si creu que una àrea com gestió de
residus, amb tot el que suposa, només ha de poder tenir una persona un
matí cada setmana, o els horabaixes. No vol repetir les afirmacions de la
Sra. Ramon de com tenim el poble, de la recollida selectiva, del porta a
porta,  que  no  tenim  deixalleria.  Li  demana  també  si  s’ha  replantejat
reorganitzar l’equip de govern.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre,  quant  a  la  seva dedicació  i  les  seves àrees,
només vol recordar a la Sra. Soler que actualment tots els serveis estan
externalitzats, tant l’enllumenat, com la recollida de rebuig, com la recollida
selectiva. Per tant, per molt que ell fos aquí, és difícil canviar el que diu el
contracte. Li pot discutir si fa millor o pitjor el seguiment dels contractes,
però no es pot executar ni despesa ni dedicació en aquelles àrees que estan
externalitzades.

El batle repeteix que són conscients, com a equip, d’aquesta situació. I que
si en algun moment veuen que és necessari redefinir les tasques, ho faran.

6.17. Adquisició d’un radar per a la Policia Local.

La Sra. Gloria Cerdà demana si s’ha comprat un radar portàtil a la Policia
Local.
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La  Sra.  Melania  Mesquida  contesta  que  es  tracta  d’un  radar  que  deixa
l’Agència Tributària a la Policia Local.

La Sra. Soler explica que es tracta d’un vehicle blanc, que no és de la Policia
i el radar està amagat davant. Per tant, això vol dir que van a  multar.

El batle pensa que la Sra. Soler, com a regidora, hauria de defensar la tasca
que es fa amb el radar, ja que no denuncia ningú que no faci una infracció.

La Sra. Soler contesta que està d’acord amb el batle i quan s’infringeix la
llei, s’infringeix en tots els àmbits, tant en velocitat, com en alcohol, com en
contractes.

6.18. Dotació de serveis del nou hospital.

El  Sr.  Rafael  Rubio  manifesta  que  fa  unes  setmanes  varen  veure  una
pancarta  on  es  dona  per  fet  el  nou  hospital.  Demana  com es  troba  la
dotació de serveis.

El  Sr.  Duarte  diu  que  aquest  panell  venia  inclòs  en  el  moment  que
l’Ajuntament va cedir els terrenys. Precisament per campanya electoral  i
pels riscos que corr no es va poder posar quan estava previst i es va posar
quan es va sortir d’una campanya electoral. La dotació de serveis és una de
les actuacions que es preveuran dins el pressupost de 2021. I 2020 serà
l’any que es va aprovar la dotació pressupostària d’uns 600.000 € per part
del Govern de les Illes Balears per pagar la redacció del projecte. És a dir, el
2021 es farà la dotació de serveis i  es començarà la primera part de la
construcció de l’hospital.

6.19. Rampa de Cas Corso.

La Sra. Gloria Cerdà diu que ja ho han demanat en diverses ocasions, i
avui, com que ho troben prou important, tornen a demanar com es troba el
projecte de la rampa de Cas Corso.

El  batle  manifesta  que  li  agradaria  contestar  d’una  altra  manera,  però
només pot contestar el mateix. La resposta de la Gerència de Ports de les
Illes  Balears  és  que  esperen  que  Medi  Ambient  contesti.  Per  tant,
l’Ajuntament no està assabentat de cap canvi i, atesos els esdeveniments
passats, no es pronunciaran sobre aquest tema fins que no tenguin molt
clar com ho té Ports.

6.20.  Denúncia  per  falta  de  salubritat  d’un  solar  c/  Cavallets  –
Núñez.

La Sra. Catalina Soler manifesta que ha entrat a l’Ajuntament un problema



 
Ajuntament de Felanitx

de salubritat  a  un solar  entre els  carrers  Cavallets  i  Núñez.  Segons els
particulars, pareix esser que el problema és bastant greu. Demana quines
mesures s’han pres.

El Sr. Miquel Lluís Mestre contesta que ha vist la sol·licitud i que el primer
que  s’haurà  de  fer  és  determinar  de  qui  és  el  solar,  veure  en  quines
condicions es troba, si està tancat o no i aportar el que pertoqui com a
Ajuntament. Ho diu perquè dins la seva àrea es troba problemes així sovint.
L’Ajuntament  no  es  pot  responsabilitzar  del  que  passa  dins  un  terreny
particular, i molt manco si no està tancat en les condicions adequades.

6.21. Llicència del teleclub de Son Valls.

La Sra. Gloria Cerdà demana com està la llicència del teleclub de Son Valls.

El batle contesta que està igual. Estava encoratjat perquè creia que s’havia
trobat una possible solució i es podria avançar, però estan encallats amb un
tècnic per resoldre-ho. Espera i desitja poder avançar per poder tornar obrir
el teleclub.

6.22. Repartiment de carn als foguerons.

La Sra. Catalina Soler voldria saber quins criteris segueix l’equip de govern
per autoritzar els diferents foguerons que es fan al terme municipal, a qui
se li dóna carn, i a qui no se li fa treure una assegurança de responsabilitat
civil. Mostra dos exemples d’autoritzacions de foguerons. Un és un fogueró
privat i no se li demana assegurança de responsabilitat civil i a l’altre sí.
Però al privat l’Ajuntament li va regalar la carn.

La Sra. Melania Mesquida contesta que, en referència al fogueró de Cala
Marçal, quan li va arribar l’autorització, va veure que no estava autoritzada
la carn perquè no s’autoritza donar carn als foguerons particulars. Explica
que ella s’havia compromès amb aquesta barriada, i ho va sol·licitar. Que
ella ho va pagar a títol particular.  Mostra la factura i  afirma que no vol
ocasionar  cap  problema  a  aquest  Ajuntament,  ni  vol  que  els  ciutadans
paguin els 50 botifarrons que es varen donar a Cala Marçal.

El  batle  explica  que  creu  que  l’assegurança  de  responsabilitat  civil  va
vinculada a l’ocupació de l’espai públic, però ho pot revisar i contestar-ho a
la pròxima plenària.

6.23. Consum d’alcohol a la via pública el dia de sa Rua.

La  Sra.  Catalina  Soler  diu  que  l’Ajuntament  va  aprovar  l’Ordenança
reguladora del consum indegut de begudes alcohòliques a la via pública. La
varen publicitar molt ja que amb aquesta ordenança farien front a tot el
«botellot»  del  dia  de  Sant  Agustí.  Reconeix  que,  en  base  a  aquesta
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ordenança,  no  s’havien  posat  tantes  multes  mai  per  consumir  alcohol  i
altres substàncies a la via pública. Creu que hi va haver una bona tasca per
part de la Policia Local i els seus reforços. Diu que amb aquesta ordenança ,
tampoc no es pot consumir a la via pública el dia de sa Rua. Suposa que
ningú no demanarà a la Policia Local que faci els ulls grossos. Diu que amb
aquesta ordenança en la mà, està prohibit consumir alcohol a la via pública.
Demana que pensen fer.

El Sr. Juan Aznar comenta que la modificació que es va fer a l’ordenança
era, precisament, perquè s’aplicàs tots els dies, també el de Sant Agustí.
Per tant, tots els altres anys de Rua, ja estava en vigor, no és que enguany
hagi canviat res. El canvi d’ordenança que es va fer només era per incloure-
hi el dia de Sant Agustí. La resta de dies ja estava prohibit el «botellot».

Intervé el  Sr. Francisco Duarte  i diu que, a més de controlar l’alcohol que
es pugui consumir a sa Rua, també hi ha altres mesures a prendre, com
tenir un llistat amb nom i DNI dels participants, sobretot per controlar la
presència de menors, la identitat dels conductors, etc.

El batle explica que la preocupació dels col·lectius vinculats a les comparses
més grosses és que les mesures que es puguin dur a terme no vagin en
detriment de sa  Rua de Felanitx.  La seva proposta  és que l’Ajuntament
adopti mesures que facin una Rua més segura, sense anar a menys.

La Sra. Soler llegeix el  següent text de l’ordenança : «No es permet la
venda de begudes alcohòliques a les vies o espais  públics del  terme de
Felanitx,  excepte  en  els  locals  d’hosteleria  que  tenguin  autorització
d’ocupació de l’espai o de la via pública, en dies de fira o festes patronals,
en concerts o similars i en el supòsit que determini la Batlia.» Entén que el
cas de sa Rua és un dia que «determini» la Batlia.

El batle diu que, efectivament, és un dia que determina la Batlia. Per tant,
com ja se li ha explicat, es tractarà el tema i es farà una proposta adient
per al funcionament de sa Rua de Felanitx.

6.24. Destí de les multes imposades per Sant Agustí.

El Sr. Pedro Acosta diu que, segons l’ordenança, la quantitat ingressada per
les  multes  que  s’imposin  el  dia  de  Sant  Agustí  ha  d’anar  destinada  a
finançar programes municipals d’educació i d’informació respecte al consum
d’alcohol. Demana si ja s’ha destinat alguna quantitat o què es farà.També
demana quants han sol·licitat la substitució de la sanció pecuniària per la
realització de cursos o treballs.

El batle contesta que, a dia d’avui, encara no s’ha determinat una proposta
clara a què es destinaran aquests ingressos. Hi va haver un compromís per
part de l’equip de govern que es tramitarien tots els expedients i, en tenir-
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los tots tramitats, proposaran una destinació.

6.25. Organització de foguerons.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  què  entén  aquest  equip  de  govern  per
organitzar  un  fogueró.  Ho  demana  perquè,  per  organitzar  i  ser
responsables,  l’organitzador  ha  d’aportar  determinats  materials  que  no
aporta. Diu que allà on es consumeix més plàstic és als foguerons. La Llei
de residus balear ha estat pionera i diu que ja no es pot utilitzar plàstic, ni
tassons, ni culleres, ni res que no sigui reutilitzable. El Sr. Mestre ha dit que
el  servei  està  externalitzat  i  que necessita  poques hores  de feina,  però
almanco  algú  podria  tenir  la  iniciativa  de  dur  contenidors  grocs  als
foguerons i quan fan l’anunci, demanar a la gent que hi depositi els residus.
Diu que fan el mateix que fa 15 anys, i ni la problemàtica, ni la normativa
són  les  mateixes  que  fa  15  anys.  Demana  si  per  a  l’equip  de  govern
organitzar un fogueró és delegar-ho tot als batles pedanis i pagar un cartell.
Enguany ja no hi són a temps, però agrairien que, de cara a l’any que ve,
facin feina en aquest tema i pensin un sistema per no repartir el menjar
dins plats i tassons que no es puguin reutilitzar. S’ofereix a cercar solucions
conjuntament. Diu que al fogueró de s’Horta varen posar contenidors blaus
amb bosses grogues, de manera que desfan tota la tasca educativa que fan
a l’escola. Recorda al batle que n’és el responsable.

El Sr. Miquel Lluís Mestre ho reconeix, diu que és un fet, i que el que va
succeir a s’Horta li dol tant o més que a la Sra. Soler. En primer lloc hi va
haver un problema de logística, i en segon, hi ha un problema de concepte
en com se serveix el menjar als foguerons. Per descomptat que hauran de
prendre mesures. Segurament l’any que ve ja no hi haurà al mercat plats ni
tassons de plàstic d’un sol ús. Recull la queixa i l’assumeix. En la mesura
del  possible,  intentaran  que  hi  hagi  els  contenidors  que  corresponen  i
fomentaran entre la població que cadascú dugui el seu plat i el seu tassó.

6.26. Canvi ubicació del fogueró de s’Horta.

El Sr. Sebastià Adrover diu que enguany hi va haver molta gent al fogueró
de s’Horta i no sap per quin motiu enguany es va fer damunt la plaça. Que
va ocupar molt de lloc, de manera que la gent va haver  de ballar estreta.
Fa el prec que no s’hi torni fer.

El batle recull el prec. Explica que en anys anteriors coincidien els foguerons
de s’Horta i el de Cas Concos. Enguany, en no coincidir, hi va haver més
gent.  Segurament  l’any que ve s’haurà de tornar  a  instal·lar  el  fogueró
damunt la carretera, malgrat que suposi tallar-la.

La Sra. Montero explica que va ser el rector qui va demanar que posassin el
fogueró damunt la plaça, perquè l’any passat va cremar un tros d’un arbre.
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6.27.  Mesures  relatives  a  un  local  que  no  va  presentar  la
documentació requerida per fer un «tardeo».

El Sr. Rafael Rubio va demanar quines mesures pensa prendre el regidor
d’activitats,  Sr.  Duarte,  en  relació  a  un  local  al  qual  es  va  requerir
l’aportació de la documentació per fer un «tardeo», però no la va presentar
i va fer el «tardeo».

El  Sr.  Francisco  Duarte  explica  que,  efectivament,  es  va  presentar  una
sol·licitud  per  fer  aquest  «tardeo»,  se’ls  va  requerir  a  presentar
documentació,  no  la  varen  presentar,  però  varen  fer  el  «tardeo»  sense
autorització. Explica que  la Policia s’hi va personar i, a partir d’aquí, ja no
és una tasca d’Activitats, sinó de Policia.

6.28. Selecció d’una empresa per fer activitats de joventut.

La Sra. Catalina Soler recorda que fa tres plenàries va demanar a la Sra.
Massutí sobre una denúncia per part d’un interessat que es va presentar a
un concurs per dur a terme activitats amb famílies de joventut. S’havia fet
el concurs, es va acabar el termini i es va ampliar. Durant el primer termini
només s’havia presentat aquesta persona, i durant l’ampliació del termini es
va  presentar  més  gent.  Aquesta  persona  va  denunciar  l’Ajuntament.  La
resposta de la Sra. Massutí va ser que a la pròxima plenària duria l’informe
tècnic  de  joventut.  Després  de  tres  plenàries,  encara  no tenen accés  a
l’informe. Demana què en saben d’aquest tema, com ha quedat resolt.

La Sra. Damiana Massutí manifesta que li contestarà a la pròxima plenària.

6.29. Potenciació del comerç local.

La Sra. Catalina Soler demana a l’equip de govern quin concepte té  de
«potenciar el comerç local», i què pensen del comerç local de Felanitx. A la
passada plenària els varen dur una carta amb l’escut de l’Ajuntament de
Felanitx, on recomanaven que les còpies d’unes claus s’havien de fer a tres
ferreteries de fora del Municipi. També varen posar de manifest que havien
anat a comprar uns bitllets a Viatges Manacor, on hi fa feina una al·lota que
va anar com a independent, però la segona suplent dins la llista del Pi. Li
han dit que l’escrit de les ferreteries va ser una errada del batle pedani de
s’Horta, malgrat que no sap si és cert. Diu al Sr. Aznar que, com a regidor
d’Esports, ha contractat una fontaneria de s’Alqueria Blanca. Comenta que
en va parlar  amb la tècnica municipal,  i  li  va dir  que això era cosa del
regidor  delegat  i  del  batle  pedani.  Explica  que  es  varen  demanar  tres
pressuposts, Cabañero Ercasa, que és el més car; Alou Barceló, SL, que és
l’empresa del batle pedani, i demana un poc d’ètica al Sr. Aznar; i ISM, una
empresa  de  s’Alqueria  Blanca.  Es  va  contractar  l’empresa  de  s’Alqueria
Blanca.  Demana  al  Sr.  Aznar  si  no  ha  estat  capaç  de  demanar  cap
pressupost  a  empreses de Felanitx  i  han d’anar  a  contractar-ne una de
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s’Alqueria Blanca, que, a més,  és del nebot del batle pedani de s’Horta. Li
demana si  aquest  és  el  concepte  que tenen de  comerç  local  i  si  li  pot
explicar  com  varen  anar  a  contractar  aquesta  fontaneria  de  s’Alqueria
Blanca.

El  Sr.  Juan  Aznar  explica  que  des  de  la  seva  regidoria,  que  també  és
manteniment i infraestructures, no només gestionen factures d’esports, sinó
moltes d’altres. Afirma que gestionen moltes empreses d’aigua i moltes són
de Felanitx. Moltíssima feina la fan empreses de Felanitx. De fet, sempre
intenten que facin la feina empreses de Felanitx. En aquest cas concret, no
va ser possible. A vegades demanen pressuposts i les empreses ni tan sols
tenen temps de fer-los perquè tenen molta feina, i cerquen altres opcions.
Però sempre, si es pot, cerquen empreses de Felanitx. En aquest cas ha
hagut de ser una empresa forana, però no és la regla habitual des de la
regidoria que ell gestiona, perquè sempre s’intenta que les empreses siguin
de Felanitx. Comenta que , en qüestió d’ètica, mai en la vida ha demanat un
pressupost al  seu germà, ja que sap que és el  seu germà. En canvi,  a
s’Horta, pel que fa a l’empresa que ha anomenat la Sra. Soler, «Alou», diu
que si li anomenen «Alou» o quatre llinatges més de s’Horta, vol creure que
un serà cosí, l’altre germà i l’altre fill de cosí, i que no pot controlar tant
aquestes coses, perquè arriba a signar i gestionar moltes tasques. Repeteix
que des de la Brigada sempre intenten que faci la feina la gent de la vila,
sempre que sigui possible. Repeteix que mai demanarà un pressupost al seu
germà,  tot  i  que  sap  que  possiblement  faria  la  feina  molt  millor  i
probablement molt més econòmica.

La Sra. Soler aconsella al Sr. Aznar que no demani un pressupost al seu
germà, perquè per la Llei de Contractes tenen prohibit contractar a primer
grau  de  parentiu,  a  la  qual  cosa  el  Sr.  Aznar  li  contesta,  de  manera
reiterada, que ho saben. 

Finalment, el Sr.  Aznar conclou dient que sempre intenten que facin les
feines empreses de Felanitx, però no sempre s’aconsegueix.

6.30. Factures d’IKEA.

La Sra. Catalina Soler anomena una sèrie de productes que la Sra. Montero
ha comprat a IKEA, i li demana si això és potenciar el comerç local. Diu que
a Felanitx hi ha la Fundació Deixalles,  i que també estaria bé anar a fer una
volta pels comerços de Felanitx abans d’anar a IKEA. Explica que, a més,
després van a Ròtuls Manacor a fer dos ròtuls. Diu que no ha pogut trobar
dins l’expedient d’Intervenció, perquè no hi és, tres pressuposts, ni que la
Sra. Montero decideixi anar a IKEA perquè pensa que és més econòmic. Diu
que  el  Sr.  Mestre,  de  Medi  Ambient,  pot  explicar  que  just  el  transport
d’IKEA cap aquí  contamina. S’ofereix per  acompanyar la  Sra.  Montero a
cercar per Felanitx  tot el material que ha comprat la Sra. Montero a IKEA.
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La Sra. Isabel Montero li contesta que no cal que l’acompanyi per Felanitx,
perquè, a nivell personal, ben segur que hi compra molt més que la Sra.
Soler.  Està molt  contenta de veure el  caire de medi ambient de la  Sra.
Soler, molt més evolucionat que quan ella (Sra. Soler) era consellera. Diu
que, evidentment, sí que hi ha coses que es poden comprar a Felanitx i ha
de reconèixer que, per ventura, no ho varen fer bé. Diu que hi ha molt de
mobiliari del que s’ha comprat a IKEA que s’ha comprat per mantenir la línia
dels mobles que ja teníem d’abans. 

6.31. Lloguer de llums de Nadal.

La Sra. Catalina Soler demana al Sr. Duarte si pot explicar perquè enguany
ha considerat que havien de llogar motius de Nadal de llums led. La factura
no té justificació i l’ha signada el Sr. Duarte. Quan va comprar l’arbre de
Nadal, que va ser molt car, va dir que duraria molts d’anys. N’ha durat cinc,
però al 5è li ha estat insuficient i han hagut de llogar 925,65 € de llums led
de  Nadal.  Evidentment,  tampoc  no  ho  han  contractat  amb  ningú  de
Felanitx,  perquè  suposa  el  Sr.  Duarte  sempre  va  a  Balear  de  Serveis
Sanders, que són els mateixos que duen les carpes a les fires. Li demana si
li pot explicar a què és degut aquest lloguer de llums de Nadal.

El Sr. Francisco Duarte explica que les carpes de les fires les duu Trui, com
quan la Sra. Soler era batlessa. Diu que, pel que fa al tema de l’enllumenat
de Nadal, correspon al  Sr. Mestre. Però li pot explicar el motiu. Des de
2015, quan es va adquirir l’arbre, es va apostar per fer un canvi en els
llums de Nadal. Que aquell any es varen llogar, perquè encara no tenien el
contracte  amb Ferrovial.  Explica  que  a  la  partida  d’il·luminació  hi  havia
creada, precisament, una partida per a enllumenat de Nadal i, com s’ha fet
els darrers 4 anys, la plaça de sa Font cada any s’ha tractat de manera
distinta, perquè és el punt neuràlgic on passa tot i on s’inicien les festes.
Per tant, aquesta partida estava prevista dins el mateix Pressupost i s’ha
executat. Però no s’ha executat tota, perquè hi havia 3.000 €, només s’han
executat 600 o 700 €, i és una feina conjunta que s’ha fet amb un altre
regidor.  Finalment  demana  a  la  Sra.  Soler  si  ha  accedit  a  aquesta
informació  mitjançant sol·licitud formal  amb entrada al  registre,  tal  com
contempla el ROF. 

La Sra. Soler contesta que el Sr. Duarte té raó pel que fa que les carpes
petites que es van comprar, ja que aquestes es van comprar a Sanders,
però les que lloguen, les lloguen a Trui. Per altra part, diu que amb el ROF,
ella no té accés als temes que no van a plenària,  i  que de fet, avui ha
demanat  per  registre  poder  accedir  a  un  expedient.  Explica  que  a  les
factures que avui no estan aprovades per decret, no hi té accés directe, i si
té sospites que avui algú ha facturat qualque cosa, i ho vol saber, ho haurà
de demanar per escrit. Però a les factures aprovades per Decret, de les que
es  dóna compte al Ple, hi té accés directe, ja que són assumptes que es
duen a la sessió plenària. 
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6.32. Contracte amb Ferrovial.

La Sra. Catalina Soler demana per quin motiu no es fa complir el contracte
amb Ferrovial per al manteniment de l’enllumenat públic, com per exemple
pel que fa als llums de Nadal. Diu que saben que per al Sr. Duarte el punt
neuràlgic és la plaça de sa Font. Per a l’oposició, el punt neuràlgic tant és sa
Font, com els carrers de Portocolom, que fan pena amb els llums de Nadal,
com la plaça de s’Horta, com Cas Concos.  Explica que els llums de Nadal
van estar encesos amb el correfoc i el fogueró, i que, per tant, es paga llum
quan no és necessari. Diu que els llums no s’apaguen de tota la nit, i que
l’Ajuntament  paga el  llum.  Demana si  es  farà  complir  el  contracte  amb
Ferrovial.  Afirma  que  han  estat  quinze  dies  sense  llum  a  zones  de
Portocolom. Demana si  han obert  cap expedient,  i  si  pensen fer  alguna
cosa.

El  Sr. Miquel Lluís Mestre contesta està agraeix a la Sra. Soler que faci
aquesta tasca de fiscalització com a oposició i li demana que, si sap alguna
cosa a la que ell no ha arribat, que li digui. Però creu que Ferrovial posa
l’enllumenat de Nadal que hi ha damunt el contracte. A partir d’aquí, no vol
dir  que  l’Ajuntament  no  n’hi  pugui  afegir  un  moment  donat  a  un  lloc
determinat. Quant a les panes d’enllumenat a Portocolom i a altres llocs, diu
que el contracte contempla el seguiment per una empresa externa, a la qual
ha requerit  perquè faci  tots  els  informes  pertinents  d’aquestes  aturades
que, per descomptat, li consten i fan tot el possible per anar-ho arreglant.
Conclou la seva intervenció dient que  si la Sra. Soler té constància d’algun
incompliment del contracte, li agrairà que li faci saber.

6.33. Tiquet de pàrquing de Palma.

La Sra. Catalina Soler demana si el batle pot explicar a quina reunió de
tantes hores va anar, que va presentar un tiquet de 9,25 € d’un pàrquing al
passeig Mallorca de dia 5 de setembre de 2019.

El batle contesta que, si no recorda malament, hi ha un despatx d’advocats,
molt a prop d’aquest aparcament, on van tenir una reunió bastant llarga
respecte als plecs de les platges.

6.34. Compra de caixes de paper per part de la regidora de Festes.

La Sra. Catalina Soler demana a la regidora de Festes, Sra. Massutí que li
expliqui  la  compra  de  caixes  de  paperera  de  cartró  a  una  empresa
felanitxera d’un membre de les llistes del Pi.

La  Sra.  Damiana  Massutí  contesta  que  en  aquells  moments  era  l’única
empresa  de  Mallorca  que  tenia  capses  de  cartró,  i  que  eren  per  fer
papereres per al dia de Sant Agustí.
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6.35. Logotip de la regidoria d’Igualtat.

La Sra. Catalina Soler demana a la Sra. Mesquida que li expliqui el fet de
treure un concurs de 1.500 € per dissenyar el logotip personalitzat de la
regidoria d’Igualtat.

La Sra.  Maria Mesquida diu que no s’ha de confondre el  logotip  amb la
imatge corporativa.

La Sra. Soler demana si ara tendrem un logotip i una imatge corporativa. El
logotip ens costa 200 € i la imatge corporativa 1.500 €.

La Sra. Mesquida contesta que sí.

6.36.  Decret  sobre  resolució  de  discrepàncies  en  l’aprovació  de
despeses.

La Sra. Catalina Soler manifesta que l’oposició, per poder fer-hi feina, té
dret al decret pel qual s’acorda la resolució de discrepàncies en l’aprovació
de despeses. Aquest decret vol dir que l’interventor ha fet un informe en
contra de totes les  factures que s’hi  relacionen.  Explica que el  batle  ha
aprovat 121.072,57 € de despesa amb l’informe en contra de l’interventor, i
per tant, sent el batle l’únic responsable de l’Ajuntament. A més, diu que el
batle justifica que es paga una factura a una comunitat de béns, mentre
que una comunitat de béns no pot contractar amb un ajuntament. Diu que
l’anterior equip de govern presumia que el Sr. Mestre duia aquest tema de
forma molt estricta, i que de fet, en quatre anys no hi ha cap factura a
aquesta casa de cap comunitat de béns, però amb l’actual equip de govern
ja  n’hi  ha  una.  Resulta  que  la  Sra.  Massutí  va  a  Palma  a  comprar  les
perruques, barbes i bigots dels reis, que costen 280 € cada barba,  perruca i
bigot de cada rei. Convida la Sra. Massutí que vagi a veure què val una
cinta de doble cara, perquè a l’Ajuntament li han fet pagar 15 € i realment
val 3,5 €, i factura una comunitat de béns. Repeteix que una comunitat de
béns no pot facturar a un ajuntament. 

La Sra. Soler continua amb al seva intervenció, i diu al batle que, per una
altre part, dins aquesta relació de factures hi ha contractes que tampoc no
es  poden  dur  a  terme.  Diu  que  s’han  contractat  familiars  directes  de
regidors de l’equip de govern, cosa totalment prohibida per la llei, i que han
de saber tots els membres del consistori, ja que la política d’avui en dia no
són «mitges tintes», sinó que la política d’avui en dia és el que hi ha, i la llei
és  igual  per  a tots.  La  Sra.  Soler  segueix  explicant  que han pagat  una
factura a una comunitat de béns, i que a més han anat a Palma a comprar-
les. 

La Sra. Massutí intervé i demana a la Sra. Soler a quina  perruqueria de
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Felanitx podien haver anat.

La Sra. Soler contesta que, excepte la del Sr. Rubio, que és incompatible, a
qualsevol.

La Sra. Massutí replica que va anar a comprar les perruques aconsellada per
un altre perruquer.

La Sra. Soler contesta a la Sra. Massutí que, com a regidora, ha de saber
que una comunitat de béns no pot facturar a un ajuntament.

La Sra. Soler segueix la seva intervenció i demana al batle quines mesures
pensa prendre pel que fa a d’altres factures amb contractes amb familiars
que no es poden dur a terme. Diu al batle, i demana que quedi recollit a
l’acta, que el Partit Popular li dóna quatre o cinc dies de marge, que és ell
qui nomena, cessa i reorganitza l’equip de govern. Que ell va decidir ser
batle d’un equip de govern sustentat pel PSOE i pel Bloc, i mentre sigui el
batle, té la responsabilitat de saber què passa a aquest Ajuntament. Diu
que si  en dos o tres dies no pren una decisió política perquè no tornin
passar  aquestes temes i  pugui  arreglar  aquests  temes,  el  Partit  Popular
donarà compte a altres institucions del que estan fent a nivell d’Hisenda a
aquest Ajuntament. Contracten empreses on hi ha membres de llistes de
partits  polítics,  contracten  familiars,  no  demanen  tres  pressuposts  i
contracten  els  més  cars,  van  a  fora  poble,  etc.  Diu  que,  per  tant,  la
responsabilitat  del  Partit  Popular  com a fiscalització,  els  agradi  o no,  és
aquesta. Torna a demanar al batle què pensa fer amb aquestes factures de
121.072,57 €. Diu que el batle li manifesta el següent : «La voluntat de
l’equip de govern és treure la licitació quan abans millor de totes i cada una
de  les  necessitats  de  caràcter  recurrent  periòdica  o  permanent  que  té
aquesta  Corporació».  La  Sra.  Soler  diu  que  fa  4  anys  que  copien
exactament  el  mateix  paràgraf  a  cada decret  de discrepància,  i  que  en
aquest termini ha governat el mateix equip. La Sra. Soler conclou la seva
intervenció demanant què pensen fer.

El batle, respecte al mateix paràgraf que la Sra. Soler afirma que fa quatre
anys que utilitzen per salvar els «reparos» que posa Intervenció, explica
que, efectivament, tenen reconegut un problema seriós amb Contractació.
Cas contrari, no hi haurien incorporat una persona fa dos dies, precisament
per resoldre això. Dels 120.000 € que li parla la Sra. Soler, si analitza les
xifres, veurà que 80.000 € corresponen a Endesa, Gesa, ... sobre les quals
cap regidor no té potestat per decidir. Diu que assumeix que ha estat un
error la  contractació d’una comunitat  de béns i,  per la  part  que li  toca,
analitzarà de quina manera pot evitar que, sense adonar-se’n, un regidor
faci alguna compra a una empresa que resulti ser una comunitat de béns.
En altres ocasions s’han donat casos que s’han pogut esmenar, reconduir,
anul·lar o aturar, i aquests no es veuen perquè no tenen cap reparo. Afirma
que és incapaç de valorar si aquestes perruques valen més o menys, però
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per les indagacions que ha pogut fer, en no ser material de carnaval d’un
sol ús, tenen un preu adequat. 

Continua el batle dient que, en relació a la resta de doblers que queden a
l’aixecament de la discrepància de l’interventor, la Sra. Soler ja sap que
probablement l’any que ve ja no hauran de discutir amb qui contracten el
so, ni quina banda de música, ni quin fontaner han de contractar, perquè la
Llei  de  Contractació  obliga  a  licitar-ho  tot.  Per  criteris  funcionals  han
intentat  anar  avançant,  però,  en  contrapartida  a  intentar  mantenir  les
compres dins Felanitx, potser que véngui qualsevol empresa de fora que
hauran de contractar quan licitin i li sabrà molt de greu, ja que creuen amb
el producte local.  Diu que hi arribaran, havent incorporat una persona a
contractació. Es pretén que el tècnic de Contractació es pugui dedicar als
plecs més complexos i de més envergadura, que necessiten una experiència
més ampla  en administració  pública,  i  que  la  persona nova assumeixi  i
tregui els plecs més petits, perquè aquests plecs tenen salvetats degut a
que a final d’any la despesa que s’ha fet amb aquestes empreses, moltes de
les  quals  són de Felanitx,  superen els  15.000 €,  i  que per  tant,  l’única
manera és fer un reparo i no empitjorar la gestió perquè són les empreses
amb els que faries feina. Que en el mes de gener no hi ha aquests reparos
perquè  hi  ha  disposició  de  crèdit.  Finalment,  el  batle  conclou  la  seva
intervenció dient que, respecte a la contractació de familiars de regidors, li
agradaria estudiar bé el cas, veure si existeixen les propostes i els informes
dels  tècnics vinculats a aquestes contractacions i,  en tenir-ho molt  clar,
donar a la Sra. Soler les explicacions que consideri oportunes.

6.37. Subvencions per a reparació de façanes.

La Sra. Soler diu al batle que també va aixecar per decret les discrepàncies
del pagament de la gent que va demanar subvenció per a reparació  de
façanes,  mentre  l’interventor  li  diu  que  no  es  poden  pagar  aquestes
subvencions  perquè  han  incomplit  un  punt  de  la  publicació  de  la
convocatòria. Diu que el batle reconeix en aquest decret que «el cert és que
per  raons  d’acumulació  de  tasques  a  l’àrea  d’Obres  i  Urbanisme,  la
tramitació d’aquestes subvencions s’ha endarrerit molt en el temps». Que el
batle  assumeix  que Urbanisme és un caos.  Urbanisme va endarrerit,  no
s’han tramitat les subvencions en temps i forma, i se fa al batle responsable
de  les  subvencions  donades.   Li  diu  que  està  aixecant  discrepàncies
constantment. Demana per què no fa la publicació de la convocatòria i per
què  incompleix  la  llei  constantment.  Repeteix  que  si  el  batle  no  ho
soluciona, el seu partit en donarà part a altres institucions, cosa que no li
agradaria gens haver de fer amb ell, perquè ho ha patit per part dels socis
del batle del PSOE que són especialistes en judicialitzar la política, i no li
agradaria fer-ho amb el batle. La Sra. Soler diu al batle que torna a aixecar
discrepàncies i dona les subvencions a les façanes, i que qui ho reconeix és
ell mateix, que és qui fa el Decret, perquè el secretari simplement en pren
nota, i li comenta que ni tan sols hi ha cap regidor que signi devora. Que és
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el  batle  qui  reconeix  que  «per  raons  d’acumulació  de  tasques  a  l’àrea
d’Obres i Urbanisme, la tramitació d’aquestes subvencions s’ha endarrerit
molt en el temps». Li demana que pensa fer, i si seguirà assumint, tot sol,
tota la responsabilitat de l’Ajuntament.

El batle contesta que, al mateix temps que li doni explicacions dels anteriors
punts, n’hi donarà d’aquest.

6.38. Contractes menors per adob de camins.

La Sra. Catalina Soler explica que en el present tema té discrepàncies amb
el secretari i amb l’Iinterventor, i li demana al batle si li pot explicar el fet
que  al  mateix  temps,  novembre-desembre,  i  amb  els  tres  mateixos
contractistes   demana  tres  pressuposts.  Que,  casualment,  tampoc  no
afavoreix els de Felanitx, se’n va a demanar-ne un a Campos. Demana tres
pressuposts perquè diu que és urgentíssim arreglar el camí d’es Mussol, el
camí de Son Ferrandell, el camí de Son Ravell, el camí de Son Muda, el camí
de cas Ribeller, el camí de davant l’agroturisme s’Horabaixa, camí polígon-
sa Clota, camí de Son Bennàssar, camí del Puigverd i tram de la carretera
vella de Manacor. Diu que aquest bloc de camins que costa 24.235 €, sense
IVA inclòs. L’altre bloc de camins és  el camí de  Son Ramonell, el de  Son
Ramonet-Son Pinta -de Son Amagat-, el de vinyes Pere Negre a Son Negre,
el des Carritxó a Binifarda, el d’Aumallia, travessa Ermassos a la carretera
de Manacor, el de  Son Calderó i  camí de  Son Ramon, i  costa 20.490 €,
sense l’IVA. Si  se sumen ambdós pressuposts,  superen els 40.000 € de
contracte d’obra menor que preveu la Llei de Contractes. Explica que en
atenció a l’article 118 de la Llei de contractes, això no es pot fer. Demana al
batle si no pensa fer un plec de condicions per arreglar aquests camins.
També li demana si creu que el cap de la Brigada té capacitat per poder
decidir on l’Ajuntament ha d’invertir 40.000 € i si no creu que seria millor
que  un  tècnic  aparellador  li  fes  una  valoració  i  digués  què  necessita
exactament cada camí, tal com es feia al seu temps. A més, li demana si no
creu que és millor agafar el pressupost més econòmic, ja que d’un bloc sí
que ha contractat l’empresa més econòmica, però de l’altre no, sinó que ha
agafat el mateix contractista que va fer els altres camins i al mateix temps.
Demana al batle per quin motiu en el segon bloc de camins no va agafar el
pressupost més econòmic, per què aquesta urgència sense l’informe de cap
aparellador, i si l’any que ve ho seguira gestionant  de la mateixa manera.

El  batle  contesta  que du l’àrea de camins des que va començar  com a
regidor a la passada legislatura, i que el primer que va fer fou demanar com
havien de gestionar les actuacions a fer als camins, i ja  se li va dir que a
aquesta casa les reformes de camins sempre s’havien tractat com a una
activitat  de contractació  d’Urbanisme i  com a camins separats.  En certa
manera, aquestes propostes vendrien a ser un recull de petites actuacions a
diferents punts, ja que tots aquests camins són a diferents llocs. Quant a
per què un aparellador no fa un informe, afirma que ell mateix també es va
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fer  aquesta  pregunta  quan  va  començar.  En  aquell  moment,  atesa  la
càrrega de feina del Negociat d’Urbanisme, es tenia per sistema que els
aparelladors no intervenguessin en les obres que no suposaven asfaltat o
modificacions molt importants del ferm, sinó que el cap de la Brigada resolia
aquests temes, i així s’ha mantingut i s’ha fet durant tots aquests anys.
Explica que, com es pot comprovar, no hi ha «reparos» de l'interventor, i é
s perquè l’interventor i el secretari consideren que és legal. Diu que, tot i
ser legal, s’ha analitzat  treure una licitació d’un servei de manteniment de
camins rurals que no comporti asfaltar-los per resoldre aquesta gestió que,
evidentment,  com més  qualificat  sigui  el  tècnic  que  la  resol,  millor  pot
sortir. Per això, probablement algun dia duran a plenària un plec com cal
per poder gestionar millor el manteniment de camins. A les factures que es
refereix la Sra. Soler, s’hi afegeix una altra complicació, la d’haver d’alinear
el moment que tenen una partida pressupostària suficient amb que el camí
estigui malament, però que la seva reparació no afecti els ciutadans, per
exemple, si es fa a l’estiu. Quant a l’afirmació de la Sra. Soler que hi ha un
pressupost més econòmic, diu que ho mirarà amb detall, però està quasi
convençut  que,  o  bé  va  ser  perquè  no  varen  pressupostar  algun  dels
camins, o bé per alguna altra mancança, perquè es va donar a l’oferta més
econòmica, però ho aclarirà i li farà a saber.

6.39. Presència de la Policia Local a l’entrada i sortida d’escola a
s’Horta.

Seguidament, el Sr. Sebastià Adrover demana per què no es pot enviar la
Policia Local a l’entrada i la sortida de l’escola de s’Horta.

La Sra. Melania Mesquida explica que el problema que han tengut des del
començament del curs és que, amb la Policia, estan amb serveis mínims.
Malgrat que intenten cobrir totes les entrades i sortides de les escoles, a
Cas Concos i a s’Horta no hi poden anar sempre. Estudien com ho poden fer
perquè alguns policies puguin fer un servei  extraordinari,  però no hi  ha
voluntaris. Per tant, hauran de fer un reforç per a les escoles, però només
hi ha un policia tutor i  falten policies no només a s’Horta, sinó també a
Portocolom i a Cas Concos. Miren si de moment ho poden solucionar amb
Protecció Civil.

El Sr. Adrover demana que tenguin en compte que devora cada un dels
centres hi ha una carretera amb molts de vehicles que hi circulen.

6.40. Gestió de l’ORA a Felanitx.

El Sr. Rafael Rubio demana quin és el projecte de l’equip de govern per
definir  la normativa de l’ORA i  com funciona. A una reunió de l’anterior
legislatura varen dir que, fins i tot, feien comptes arreglar la plaça Pax i
llevar l’ORA perquè no s’utilitzava gaire, però no s’ha fet cap canvi. No és fa
cap control i  el ciutadà ja ho sap, i tenim unes màquines i unes retxes als
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carrers que no s’usen.

La Sra. Melania Mesquida contesta que, tal com està previst al Pla normatiu,
es farà la modificació de l’ordenança de l’ORA. Explica que a l’abril o maig
s’acaba el contracte amb l’empresa que gestiona les màquines de l’ORA i
faran feina per treure una nova licitació i una nova ordenança per poder
tenir un millor control de les zones d’ORA. Ara mateix no pot dir si a la plaça
Pax es llevarà, perquè primer ha de fer un estudi amb els tècnics que li
ajudaran a fer l’ordenança i el plec.

Intervé el Sr. Francisco Duarte i explica que a la passada legislatura era el
regidor de Comerç i varen tenir converses amb l’Associació de comerciants i
el regidor de la Policia. Que hi ha diverses propostes que es tendran en
compte a l’hora de redactar el nou plec i la nova ordenança.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.

 


